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 پس از تولد
نوزادتان را بغل کنید و شیر دهید

 |  شیما بیرقی  |
|  کارشناس برنامه شیرمادر مرکز بهداشت شمال تهران|

هفتــه جهانی شــیرمادر از 10 تا 16مــرداد ماه 
مصادف با 1تا 7آگوســت در بیش از 170 کشــور 
مختلــف جهان گرامی داشــته می شــود. هدف از 
نام گذاری این روز تشویق مادران به تغذیه فرزندان 
خود از این موهبت الهی اســت. شعار هفته جهانی 
شــیرمادر 97)2018(، تغذیه با شیرمادر زیربنای 
زندگی ســالم اســت. ســازمان جهانی بهداشت و 
یونیســف 10 اقدام برای تغذیه موفق با شیرمادر در 
بیمارستان های دوســتدار کودک معرفی کرده اند 
که اجرای اقدامات آن تاثیر بسزایی در شروع موفق 
شــیردهی و تداوم آن داشته اســت. برخی از این 
اقدامات  از جمله اقدام چهارم تحت عنوان »تماس 
پوستی مادر و نوزاد بلافاصله پس از زایمان و شروع 
تغذیه با شیرمادر در ساعت اول تولد« از حساسیت 
ویژه ای برای حفظ بقا و سلامت شیرخوار و موفقیت 
شیردهی برخوردار اســت. شروع تغذیه با شیر مادر 
در یک ســاعت اول تولد نخســتین و حیاتی ترین 
گام برای کاهش مرگ و میر شیرخواران و کودکان 
است. آمارها نشان می دهد که اگر تغذیه انحصاری 
با شــیرمادر از روز اول تولد شروع شود از 16درصد 
مرگ نوزادان پیشگیری می شود و اگر در ساعت اول 

تولد شروع شود این رقم 22 درصد خواهد بود. 
مزایای تماس پوستی مادر و نوزاد پس از تولد

تماس پوستی مادر و نوزاد بلافاصله بعد از تولد و 
شروع تغذیه با شیرمادر گرچه با هم مرتبط هستند، 
اما هرکدام به طور مســتقل اهمیــت خاصی دارند 
به طوری که گفته می شــود حتی اگــر مادر قصد 
شیردهی ندارد، مادر و نوزاد باید از این تماس اولیه 
بهره مند شــوند. مهمترین مزایای این اقدام شامل 

نکات زیر است:
به شروع موفق تغذیه انحصاری با شیر مادر کمک 

می کند.
ضربان قلب و تنفس نــوزاد را ثابت می کند و او را 

گرم نگه می دارد. 
باعث تطابق متابولیکی و ثبات قند خون و اصلاح 

سریع تر اسیدیته خون می شود.
ســبب تحکیم پیوند عاطفی بین مــادر و نوزاد 

می شود.
کلونیزاسیون روده شیرخوار را با باکتری طبیعی 

روده مادر فراهم می کند.
گریه نوزاد کمتر شــده و اضطراب و مصرف انرژی 

او کاهش می یابد.
 مزایای شروع تغذیه با شیرمادر

در ساعت نخست تولد
آغوز یا کلســتروم برای نوزاد بسیار مغذی است. 
نیاز غذایی نوزاد در هنــگام تولد خیلی کم و مقدار 

آغوز برای تامین نیازهای او کافی است.
آغوز سرشــار از عوامل حفاظتــی و ایمنی بخش 
بوده و نخستین ایمن سازی نوزاد به شمار می رود و 
به تنظیم سیستم ایمنی در حال تکامل نوزاد کمک 
می کند. همچنین سرشــار از ویتامین A بوده که 
برای حفاظت از چشــم و کاهش عفونت ها اهمیت 
دارد و با تحریک عمل دفع به پیشــگیری از زردی 

نوزاد کمک می کند.
به تولید شیرکافی برای تغذیه بعدی و پیشگیری 
از بروز افت قند خون)هیپوگلیسمی( کمک می کند. 
رفلکس مکیدن نوزاد را که طی ســاعت نخست 
تولد بســیار قوی اســت تحریک کرده و به انقباض 
رحم، خروج جفت و کاهــش خونریزی مادر کمک 

می کند.
پس از زایمان طبیعی یا ســزارین با بی حسی 
موضعی، پــس از برقراری تماس پوســتی مادر 
و نوزاد، تغذیه با شــیرمادر را اغلب می توان در 
ســاعت اول تولد شــروع کرد ولی در سزارین 
با بیهوشــی عمومــی، ضمن برقــراری تماس 
پوستی مختصر در اتاق عمل و ادامه آن در اتاق 
ریکاوری، تغذیه با شیرمادر به محض هوشیاری 
و پاســخگویی مادر طی یکی دو ساعت اول تولد 

انجام می شود.

نگاه
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این طور که فرماندار تهران می گوید، فعلا قرار نیست آب در تهران جیره بندی شــود. »عیسی فرهادی« دراین باره و درباره 
احتمال قطعی آب در تهران به ایســنا گفت: »ما در تهران مشــکل آب نداریم اما حتما مردم بایــد در خصوص مصرف خود 
صرفه جویی را در دستور کار قرار دهند تا با مشکل روبه رو نشویم.« او ادامه داد: »شهروندان تهرانی باید 20 درصد صرفه جویی 
در مصرف آب داشته باشند و اگر این مهم محقق شود، نیاز به سهمیه بندی نیست. در حال حاضر برنامه ریزی برای جیره بندی 

و  سهمیه بندی آب در تهران وجود ندارد.«

فرماندار تهران: 

برنامه ای برای 
سهمیه بندی آب 
نداریم

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟30 / 16

اتمام صفحه آرایی
17 / 00

شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

در هر یـک از اتاق هـای منزل 
یـا محـل کار مکانهـای امـن 
را تعییـن کنیـد. ایـن مـکان 
میـز  یـک  زیـر  می توانـد 
محکم، یـا کنار دیـوار داخلی 

بـه دور از پنجـره باشـد.

  چه شد به فکر مبتلایان به ایدز افتادید و خواستید 
برای آنها کاری انجام دهید؟

ما تجربه 15 ســال فعالیت در حوزه آسیب های اجتماعی 
داشتیم و از دو سال پیش تصمیم گرفتیم افراد مبتلا به ایدز را 
حمایت کنیم. باشگاه مثبت شایسته گل های بهشتی، باشگاهی 
است که زیر نظر بهزیستی فعالیتش را شروع کرده و مجوزش را 

از وزارت بهداشت و وزارت ورزش و جوانان گرفته است.
  قبل از آن در استان البرز فعالیتی برای افراد مبتلا به 

ایدز انجام نمی شد؟
در استان البرز باشگاه مثبت نداشتیم، یک روز در بهزیستی 
بودم که دیدم زن و مردی از شیراز آمده بودند و نمی توانستند 
داروهایشــان را تهیه کنند، هر دو آنها اچ آی وی مثبت بودند و 
مشکلاتشان زیاد بود. از همان جا بود که به فکر افتادیم تا برای 
این افراد کاری کنیم و درنهایت نخســتین باشگاه مثبت در 

استان البرز را راه اندازی کردیم. 
  شما گفتید 15 ســال فعالیت اجتماعی داشتید، 

فعالیت تان در چه زمینه ای بوده؟
ما همین موسســه شایسته گل های بهشــتی را داشتیم و 
بیشتر روی مهارت های زندگی، پیشگیری از اعتیاد و ... فعالیت 
می کردیم و با بعضی از سازمان ها تفاهمنامه امضا کرده بودیم، 

مثل »ان جی او«ی طلوع دوباره و طلوع رهایی و ... 
  از همان ابتدا، چه چیزی باعث شــد به ســمت 
آسیب های اجتماعی بروید و بخواهید در این زمینه 

فعال باشید؟
یکی از بســتگان دور ما اعتیاد داشت و درگیری اش خیلی 
شدید بود، هر کاری می کرد به جایی نمی رسید، این شخص 
خیلی در انگیزه فعالیت ما تاثیر گذاشــت و باعث شد فعالیت 
اجتماعی مان را شروع کنیم. من و همسرم، علایق یکسانی در 
این زمینه داشتیم که بعدها موضوع اچ آی وی، هپاتیت، سل و ... 

هم به آن اضافه شد. 
»حمیده عباســی«، مدیرعامل موسسه شایسته گل های 
بهشــتی هم به میان صحبت ها می آید، او مسئولیت باشگاه 
سلامت را عهده دار است؛ باشــگاهی که برای کاهش آسیب 
دختران نوجوان فعالیت می کند: »فعالیت در زمینه آسیب های 
اجتماعی به نوعی مرتبط با رشته تحصیلی ما هم هست، من 
فوق لیسانس روانشناسی دارم و همسرم فوق دیپلم مددکاری 
است.« او درباره فعالیت باشگاه سلامت توصیح هایی می دهد: 
»در این باشــگاه به دخترانی که در معرض آســیب هستند، 
خدمات رایگان ارایه می شود، بیشتر تمرکز ما روی دخترانی 
است که در وضع پرخطر قرار دارند، یعنی افرادی که به تازگی 
جذب مصرف گل شده اند یا روابط جنسی زودهنگام دارند، ما 
اینها را شناسایی می کنیم و در مرکز به آنها مشاوره می دهیم.« 
او می گوید که این باشــگاه، ویژه دختران 10 تا 19 سال است 
که در سطح دو و سه آسیب قرار دارند، یعنی افرادی که رابطه 
جنسی داشته اند، اما هنوز در این زمینه درآمدزایی نکرده اند، یا 

کسانی که اعتیاد دارند. 
  در تمام مدتی که در زمینه آســیب های دختران 

فعالیت کرده اید، شاهد چه تغییراتی بودید؟
شروع رابطه جنسی در سن پایین، مهمترین تغییر است. در 
گذشته اعتیاد در میان قشر محروم بیشتر دیده می شد، الان در 

قشر مرفه هم خیلی موارد داریم. 
  شناسایی اغلب به چه صورت انجام می شود؟

ما پاتوق ها را شناســایی می کنیم، تیم فعالی در این زمینه 
داریم که زیر نظر موسسه شایسته گل های بهشتی کار می کند 

و مجوز دانشگاه علوم پزشکی البرز را دارد. 
طالبی و همسرش می گویند که باشــگاه مثبت البرز، با 8 
مبتلا به ایدز شــروع به کار کرد و حالا به گفته آنها، نزدیک به 
180 مبتلا هستند که از آنها خدمات می گیرند: »اطلاع رسانی 
و آموزش، آگاه ســازی و شناســایی افراد مبتلا، حمایت های 
معیشــتی و دارویی و هر اقدامی که زندگی افراد مبتلا به ایدز 
را آسان کند، جزو خدماتی است که از سوی باشگاه مثبت ارایه 
می شود. تمام تلاش ما این است که فشــار از روی افراد مبتلا 
برداشته شود، آنها با انگ و تبعیض زندگی می کنند، به طوری 
که حتی در جلسه های مشاوره گروهی، راه انتقالشان را اعلام 
نمی کنند، به خانواده هایشان اطلاع نمی دهند و افرادی هستند 
که اصلا رویشــان نمی شود در جلســه های گروهی شرکت 

کنند.«

  راه های انتقال بیماری در افرادی که به شما مراجعه 
می کنند، همان راه انتقال جنسی است؟

یک زمانی راه انتقال اســتفاده از سرنگ مشترک بود، اما 
الان بیشــتر موارد جدید، از طریق رابطه جنســی منتقل 
شده اســت، مثلا تا همین 5، 6 ســال پیش موارد تزریقی 
بودند، اما موارد جدید، بیشتر جنسی شده اند، حتی آنهایی 
که از طریق روابط جنســی مبتلا شــده اند، در کلاس های 
مشــاوره گروهی اعلام می کنند که از راه تزریق مشــترک 
مبتلا شده اند. اغلب شــان افرادی هســتند که رابطه های 
محافظت نشــده و شــرکای جنســی متعددی داشته اند. 

خیلی هایشان افراد عادی جامعه هستند. 
  کودکان مبتلا به ایدز هم مورد حمایت شما هستند؟

بله، ما حدود هشــت کــودک اچ آی وی مثبــت داریم که 
خیلی هایشــان حتی مادر معتاد ندارنــد و از پدر بیمار مبتلا 
شده اند، یعنی مرد خارج از خانه مثلا در زندان مبتلا شده و به 

مادر و بعد هم به فرزند منتقل کرده است. 
ارتباط با این مراکز از طریق مشاوره تلفنی هم امکانپذیر 
است، آنهایی که می خواهند مشاوره محرمانه داشته باشند 
می توانند با خط  هات لاین تماس بگیرند: 09366808494، 
خط دیگر هم موبایل سنتر است که برای حضور تیم ها در 

مناطق آسیب دیده استفاده می شود: 09308060321. 
وضعیت آسیب های اجتماعی در استان البرز آن قدر بالاست 
که به گفته طالبی، هر چقدر سازمان های مردم نهادر در آن زمینه 
کار کنند، باز هم کم است: »شهرستان کرج 24 »ان جی او«ی 
فعال در زمینه کودکان کار و کاهش آسیب و مهارت های زندگی 
دارد و 120 کمپ ترک اعتیاد در کل اســتان فعال است، اما باز 
هم وضع همین است. مشــکل اصلی در این استان وجود چهار 
زندان اســت؛ مثل ندامتگاه کچویی، قزل حصار و رجایی شهر. 
خانواده زندانیان شهرهای دیگر برای نزدیک بودن به همسر یا 

پدرشان، به این منطقه می آیند و در مناطق ملک آباد، مهدی آباد، 
ســهرابیه، جاده قزل حصار و ... ساکن می شــوند و همین هم 
می شود تا آسیب های استان بیشتر شود. این خانواده ها قومیت ها 
و فرهنگ های مختلفی دارند که بیشترشان بیکارند.« طالبی 
می گوید اســتان البرز درگیر آســیب های اجتماعی فراوان و 
به تهران نزدیک اســت و افرادی که از شهرهای دیگر مهاجرت 
می کنند، به دلیــل فقر به حاشیه نشــینی روی می آورند و در 
مناطق مختلف این استان ساکن می شوند، همه اینها آسیب های 

استان را بیشتر کرده است. 
  به نظر شــما با وجود این همه ان جی اوی فعال و 
کمپ های ترک اعتیاد، چرا وضع آسیب های اجتماعی 

هنوز بحرانی است؟ 
اعتبارات کم است. 

  بهزیستی بودجه نمی دهد؟
بهزیستی ســالانه بین 40 تا 50 میلیون تومان به ما بودجه 
می دهد که تمام آن برای حقوق پرســنل و اجاره مکان هزینه 
می شود. این درحالی است که ما به جز این هزینه ها، خرج های 
دیگری هم داریم، باید به مراجعه کنندگان خدماتی بدهیم و 

آنها را توانمند کنیم. 
  حرف از توانمندی زدید، افراد مبتلا به ایدز چقدر 

فرصت اشتغال دارند؟
99 درصد از آنهایی که تحت پوشــش ما هستند، بیکارند، 
وقتی به آنها شــغلی معرفی می شود، به دلیل ناتوانی جسمی 

خیلی نمی توانند کار مفیدی انجام دهند، همه اینها در شرایطی 
است که کارفرما هم بیماری آنها را پذیرفته باشد. ما پیشنهاد 
دادیم تــا کارگاهی برای ایــن افراد ایجاد شــود و آنهایی که 
اچ آی وی مثبت هستند، در یک کارگاه دور هم جمع شوند، اما 
مخالفت کردند. در کنار این موضوع نگاه سنگین جامعه هم آنها 
را آزار می دهد، آنها حتی یک دندانپزشکی برای مراجعه کردن 

ندارند.
  دندانپزشکی دانشگاه پزشکی البرز، مبتلایان به 

ایدز را پذیرش نمی کند؟
قبلا این کار را می کردند، اما الان باشگاه مثبتش جمع شده 
است، می گویند ســازمان ملل حمایت مالی نکرده و آنها هم 
باشگاه مثبت این استان را جمع کرده اند. از آن سو، کمیته امداد 
هم این افراد را حمایت نمی کند، کلا افراد مبتلا به اچ آی وی را 

نمی پذیرد و می گوید بروید بهزیستی. 
  خیران کمک نمی کنند؟

خیران هم خیلی تمایلی ندارند برای ایــن افراد هزینه ای 
کنند. 

  اخیرا جلسه ای با مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت داشته اید، همکاری وزارت بهداشت با 

شما چطور است؟
خیلی خوب اســت، آنها همکاری زیادی با ما دارند و تمام 
هزینه ها را پرداخت می کنند و امکاناتی که لازم داریم را به ما 

می دهند. 

زوجی که برای پیشگیری از ایدز و آسیب های اجتماعی دختران نوجوان در کرج تلاش می کنند در گفت وگو با »شهروند« می گویند بیماران مبتلا به ایدز همچنان در تبعیض زندگی می کنند

باشگاه انگ زدایی از مبتلایان به ایدز
  علی طالبی و حمیده عباسی، زوج فعالی اند که از 15 سال پیش اقداماتشان را در زمینه مسائل اجتماعی شروع کردند و حالا تمام تمرکزشان بر روی مبتلایان به ایدز و دختران نوجوان آسیب دیده است

  ارتباط با این مراکز، از طریق مشاوره تلفنی هم امکان پذیر است،آنهایی که می خواهند مشاوره محرمانه داشته باشند، می توانند با خط هات لاین تماس بگیرند: 09366808494
زهرا جعفرزاده - شهروند| انگ زدایی ماموریت اول و آخرشان است؛ انگی که مبتلایان به ایدز و اچ آی وی 
را کلافه کرده، کارشان را گرفته و آنها را از خانواده دور و گوشه نشین کرده. آنهایی که از راه های جنسی مبتلا 
شده اند از ترس همین انگ حتی حاضر نیســتند در گروه خودشان هم راه انتقال را بگویند، تزریق مشترک 
را بهانه می کنند. علی طالبی که رئیس هیأت مدیره موسسه شایسته گل های بهشتی است، از دو سال پیش 
برای حمایت از مبتلایان به ایدز در استان البرز پیشقدم شد و همسرش که فوق لیسانس روانشناسی است، 
او را همراهی کرد. حمیده عباسی، مدیر باشگاه سلامت گل های بهشتی است و آسیب های اجتماعی دختران 
نوجوان را دنبال می کند؛ دختران 10 تا 19 سال که درگیر سطح دوم و سوم آسیب های اجتماعی هستند. همان ها 
که هنوز از رابطه جنسی به درآمدزایی نرسیده اند  و گرفتار اعتیاد شدید نشده اند. طالبی و عباسی، زوج فعالی 
هستند که از 15 سال پیش اقداماتشان  را در زمینه مسائل اجتماعی شروع کردند و حالا تمام تمرکزشان بر 
روی مبتلایان به ایدز و دختران نوجوان آسیب دیده است. آنها در گفت وگو با »شهروند« از ماموریت ویژه شان 

می گویند برای انگ زدایی از مبتلایان به ایدز و کاهش آسیب های اجتماعی در میان نوجوانان. 
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